
Úvodní slovo ředitele ÚKZÚZ Bc. Zdeňka Macha na semináři: 
 

„50 let AZZP v ČR a 40 let Dlouhodobých výživářských pokusů v ÚKZÚZ“ 
 

Praha, MZe ČR, dne 14. listopadu, 2012 od 9:00 hod. 
 

 
 
Vážené dámy, vážení pánové, 
 
jsem rád, že mohu zde na půdě ministerstva zemědělství zahájit seminář  
k 50ti letům  Agrochemického zkoušení zemědělských půd a ke 40ti letům 
dlouhodobých výživářských pokusů ÚKZÚZ. 
 
I přes modernizaci zemědělství a rozvoj biotechnologií, kterého jsme svědky 
v posledním období, zůstává zemědělská půda a její kvalita základním 
předpokladem zemědělské produkce. 
 
V mnoha oblastech ČR jsme nyní bohužel svědky zhoršování kvality půdy - její 
degradace.  Toto je s ohledem na to, že potraviny hrají a budou i nadále hrát 
strategickou roli závažná věc.  
To si uvědomuje nejen resort Ministerstva zemědělství České republiky  
ale i Evropská unie, a celosvětově organizace FAO. 
 
Evropská unie se snaží chránit zemědělskou půdu i podmínkami pro vyplácení 
zemědělských dotací, zejména přímých plateb. 
 
Aby se mohli zemědělci správně rozhodovat v otázkách výživy rostlin, měli by 
znát, s jakou půdou pracují a jak se během let mění její kvalita a také obsahy 
humusu a živin. 
 
Právě k tomu slouží Agrochemické zkoušení zemědělských půd, které provádí 
ÚKZÚZ na základě zadání od ministerstva zemědělství. 
 
Agrochemické zkoušení zemědělských a lesních půd si od svého počátku kladlo 
za cíl poskytovat objektivní informace o vývoji půdního prostředí bez ohledu na 
momentální výrobní tendence. Časová řada výsledků základních sledovaných 
půdních parametrů, kterou máme i v souvislosti s hodnocením  dlouhodobých 
výživářských pokusů k dispozici, je významná informace, která by neměla být 
opomenuta při formulování budoucí zemědělské a ekologické politiky této 
země.   
 
Jistě bude na tomto semináři také diskutována otázka, jak často se bude do 
budoucna AZZP provádět, je-li třeba upravit nebo doplnit sledované hodnoty, 



kdo bude odebírat vzorky a zda stát bude tuto službu zemědělcům nadále plně 
financovat. 
 
Je třeba o tomto jednat s ministerstvem i nevládními zemědělskými 
organizacemi. Vím, že úspory se požadují nyní ve státní správě všude, tedy  
i ÚKZÚZ.  
Na druhé straně je třeba tuto službu pro naše zemědělství zachovat, protože je to 
také cenný zdroj informací o kvalitě půdy pro státní správu. 
 
 

Přeji vašemu jednání úspěch a těším se i na výsledky diskuse. 


